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Rapport de l’inspection en équipe du programme de l’éducation musicale à l’école de Bruxelles II – 5, 6, et 7 février 2008

RAPPORT DE L’INSPECTION EN EQUIPE DU PROGRAMME DE L’ EDUCATION MUSICALE

(BXL II, 5,6 et 7 février 2008)

1. INTRODUCTION

L’inspection en équipe à l’ Ecole européenne de Bruxelles II, pour le nouveau programme de l’éducation musicale, adopté par le Conseil supérieur (2003) et appliqué dans Ecoles européennes depuis le mois de septembre 2003, a eu lieu les 5, 6 και 7 février 2008.

2. LOGIQUE DE L’INSPECTION EN ÉQUIPE DE L’ÉDUCATION MUSICALE

L’objectif de cette inspection était l’amélioration de la qualité de l’enseignement et de l’apprentissage du cours d’éducation musicale dans les Ecoles européennes.

L’inspection en équipe renforce  les bonnes pratiques suivies par les enseignants et contribue au développement  de réflexions et discussions au sein de l’école en vue d’un développement psychopédagogique meilleur des élèves et de la conception de pratiques pour l’enseignement du cours d’éducation musicale sur la base des différents aspects du programme.

Elle donne également la possibilité de procéder à une autoévaluation de l’éducation musicale, dont les enseignants soulignent et connaissent les points forts et les points faibles pour le progrès et  la performance des élèves  et révisent  éventuellement parmi les pratiques celles qui n’ont pas donné les résultats escomptés.

En outre des remarques sont formulées qui permettraient de trouver la meilleure façon pour que l’école puisse obtenir les meilleurs résultats ainsi que toutes les informations utiles et/ou nécessaires pour la revalorisation qualitative de l’enseignement proposées pour l’éducation musicale.

3. COMPOSITION DE L’ EQUIPE

Composition de l’équipe d’inspecteurs : Mme M. DUNNING, M. P. RIEFF et M. G. SALAMOURAS (coordinateur de l’équipe).

4. MÉTHODOLOGIE D’INSPECTION

La méthodologie d’inspection en équipe était l’observation de l’enseignement du cours d’éducation musicale (dans les salles de classe ou dans les salles spécifiques à l’ enseignement de la musique), l’étude et l’analyse des documents fournis à l’équipe par l’Ecole, les réunions avec les coordinateurs responsables de la musique, les enseignants, la Direction de l’Ecole, les parents, la visite du Musée des instruments de musique réalisée à l’initiative de l’Ecole ainsi que du matériel didactique disposé par l’Ecole pour le cours d’éducation musicale.

La sélection des classes visitées a été réalisée à l’aide de critères suivants: école primaire, maternel, section linguistique, niveau de classe.


L’équipe a visité (50) classes primaires et maternelles 

L’école et les enseignants ont mis à la disposition de l’équipe la programmation au sens large (long terme) – (annuelle, trimestrielle) ainsi que le plan-programme hebdomadaire ou journalier pour l’enseignement du cours de musique. 

Le matériel didactique de l’Ecole (instruments musicaux, magnétophones - CD PLAYER, piano, harpe ainsi que la salle spécifique à l’enseignement de la musique) rencontre dans une large mesure les besoins d’enseignement du cours de musique.

5. GESTION ET ORGANISATION

Les horaires ont été conçus de manière à servir  de la meilleure façon l’enseignement de la musique et sont conformes à l’esprit du document concernant les horaires harmonisés.

Divers projets de travail sont en cours de réalisation avec la contribution d’un enseignant externe spécialisé (suédois).

Il y a aussi à l’Ecole des enseignants ayant des connaissances  spécifiques en musique qui jouent un rôle  catalyseur dans la conception et la mise en application de divers projets mais aussi dans la création d’un climat pédagogique  propice à l’amélioration de la qualité de l’enseignement du cours de musique et de la vie scolaire (enseignants et élèves).

L’Ecole a désigné deux coordinateurs pour le cours de musique (pour l’ensemble de l’école). Il y a également des coordinateurs pour chacune des  sections linguistiques et chacun des niveaux de classe.

Le «groupe» composé d’enseignants qualifiés (experts) et de coordinateurs avec l’assistance de la Direction et du personnel  enseignant de l’Ecole prend des initiatives destinées à maintenir l’éducation musicale à l’avant-plan des activités de l’Ecole, comme par exemple, durant l’inspection on a vu se réaliser des activités relatives au carnaval, où la musique s’est trouvée au centre de ces activités  (le Carnaval des Animaux).

Il est à noter en particulier que des enseignants de la section finlandaise avec leurs connaissances spéciales en musique offrent un soutien significatif au personnel enseignant de l’Ecole afin de lui permettre de se pencher sur les démarches d’épanouissement des élèves à travers l’enseignement de l’éducation musicale. 

Il faut mentionner aussi qu’il y a des enseignants également d’autres sections qui offrent des cours de qualité de musique et supportent les activités de musique de l’école (théâtre, fêtes et d’autres évènements).

6. ENSEIGNEMENT – APPRENTISSAGE

L’équipe a visité presque les 80% des classes de l’Ecole (maternel - primaire).

Nous avons pu constater que dans les classes le matériel pédagogique était adapté à l’age des élèves ; nous avons constaté également l’existence d’un bon aménagement d’espaces compatible avec les compétences visées par le cours de musique.

Le matériel éducatif servait les besoins des élèves, qui avaient  à leur disposition tous les objets utiles (instrument de musique et autres outils nécessaires au cours de musique), ce qui permettait aux enseignants et aux élèves de créer des conditions très favorables respectivement à l’enseignement et l’apprentissage  de l’éducation musicale.

Plusieurs enseignants ont pu combiner avec un grand succès la musique et la danse et généralement  le rythme de la musique avec le mouvement.

Certains enseignants qui devaient conformément au programme  enseigner des unités didactiques relatives à l’analyse du son, le rythme, la mesure de la phrase, les instruments musicaux etc. ont utilisé avec succès le tableau et donné la possibilité aux élèves d’acquérir une connaissance solide de la musique (théorie - pratique).

Nombreuses  étaient les activités développées par les enseignants et les élèves durant l’évolution des cours de musique, en garantissant un  climat très positif dans la classe et en dehors de celle-ci. Les élèves participaient et se montraient très heureux et satisfaits durant le cours et après le cours.

Nous n’allons pas présenter l’ensemble de ces activités, mais nous nous limiterons à certaines d’entre elles que nous avons considéré comme étant particulièrement significatives, ce qui ne signifie pas pour autant que les activités non mentionnées  n’étaient pas importantes et intéressantes pour l’enseignement de musique à l’Ecole.

· Activités de peinture sur la base de l’éducation musicale

· Différentes activités en relation avec une diversité de musique.

· Compositions et compositeurs de musique (style, genre, folklore)

· Dramatisation de petites histoires accompagnée de musique (animations)

A l’école maternelle nous avons constaté que l’éducation musicale est donnée sous forme de jeu à travers des activités ludiques de toute sorte.

En outre une partie importante de l’apprentissage culturel est réalisé à l’aide de l’éducation musicale (outil d’apprentissage).

Nous avons en outre constaté que les enfants à besoins spécifiques (SEN) ont été intégrés avec un grand succès au cours de musique.

7. PROGRAMME D’ENSEIGNEMENT ET PLANIFICATION

Tous les enseignants ont présenté à l’équipe le plan qu’ils avaient déposé à la Direction de l’Ecole. Ils ont présenté également la préparation qu’ils avaient effectuée pour les cours de musique que nous avons pu observer, la conception, l’évolution ainsi que les objectifs fixés par chacun d’eux pour le cours du jour auquel nous avons assisté dans sa classe.

Plusieurs de ces cours étaient intégrés dans les divers projets de travail en cours durant cette période à l’Ecole  (par exemple le Carnaval des Animaux susmentionné ou en liaison avec d’autres disciplines : langue, éducation artistique et «découverte du monde»).

Certains des autres cours sont liés aux activités périscolaires (telle que la visite effectuée à l’Opéra prestigieuse de Bruxelles La Monnaie et au Musée des instruments de musique) ayant donné l’occasion aux élèves de développer par la suite différentes activités au sein de leur Ecole.

8. EVALUATION ET RESULTATS 

Certains enseignants ont présenté une liste d’évaluation des compétences de leurs élèves. Une classe à établit un système d’autoévaluation.

Tous les enseignants évaluent les élèves sur la base du carnet scolaire,  mais ils ont exprimé l’avis que des améliorations sont possibles au carnet scolaire par rapport aux compétences liées au cours d’éducation musicale.

9. MOYENS-SUPPORTS ET SOUTIEN SCOLAIRE 

Toutes les classes, conformément à l’horaire, ont la possibilité de se rendre dans la salle de musique, si elles le souhaitent, pour y réaliser le cours d’éducation musicale.

Quelques enseignants préfèrent  dispenser certains cous d’éducation musicale dans leur salle de classe pour des raisons pratiques (p.e., le cours de musique est réalisé en liaison avec les activités d’autres disciplines ou thématiques comme en langue, aux mathématiques, à la «découverte du monde» et à l’éducation artistique).

Les classes possèdent  différents instruments musicaux tels que le xylophone, le triangle, la flûte, les livres de musique, différents textes musicaux, nombreux CD, magnétophone, CD players. 

Elles sont d’une importance significative et considérable:

- le «support humain» offert par des enseignants qualifiés (experts)  à ceux des enseignants qui ne se sentent pas à l’aise quand ils dispensent le cours d’éducation musicale, 

- la collaboration entre les enseignants, ce qui les amène dans plusieurs cas à dispenser en commun le cours dans leurs classes.

Il est à noter également que l’initiative susmentionnée de l’Ecole pour faire visiter le Musée des Instruments et l’Opéra par les élèves, a donné de très bons résultats en ce qui concerne la perception des enseignants et des élèves de la musique. Les frais inhérents à ces visites sont pris en charge par l’Ecole. Pour certaines activités, la participation des parents est aussi demandée. Il y a à l’Ecole une excellente chorale avec orchestre, qui participe aux différentes manifestations de l’Ecoles (fêtes et autres faits importants).

10. SYNTHESE DES PRINCIPALES CONCLUSIONS ET RECOMMANDATIONS

· L’ambiance à l’Ecole et le climat psychopédagogique dans les classes sont très positifs et constructifs.

· Il y a une très bonne communication et collaboration entre les enseignants ; ceux-ci profitent avec joie et satisfaction des résultats de cette collaboration au niveau personnel et collectif.

· La Direction de l’Ecole appuie et renforce toute initiative des enseignants en vue de l’amélioration des pratiques des activités musicales (elle répond  à l’achat de matériel éducatif demandé par les enseignants ; l’achat d’un piano est déjà prévu).

Recommandations
· Le modèle mixte d’enseignement de l’éducation musicale, à savoir la présence et l’aide offerte par des enseignants ayant des connaissances spécifiques en musique (experts), mais aussi l’appui fourni par d’autres enseignants qui aiment la musique et possèdent quelques connaissances particulières en musique, doit être renforcé et élargi davantage, l’objectif étant d’exploiter mieux et d’une façon plus complète les ressources humaines au sein de l’Ecole.

· Discuter, réexaminer et analyser, en élargissant la réflexion aux enseignants, les compétences figurant sur le carnet scolaire en vue d’une évaluation plus précise des résultats et des compétences acquises par les élèves au cours de musique.

CONCLUSIONS

· L’Ecole a prouvé qu’elle applique de la meilleure façon  le nouveau programme d’éducation musicale.

· L’innovation du «modèle mixte» d’enseignement du cours de l’éducation musicale est une pratique intéressante et efficace. Comme il a été mentionné plus haut, cette innovation doit être renforcée davantage. Il serait d’ailleurs utile que cette expérience soit étudiée et appliquée dans toutes les Ecoles. La flexibilité offerte par le programme est décisive pour la vie des enseignants et les performances des élèves à l’école.

· La formation continue doit investir davantage dans les domaines de la formation des enseignants concernant la nature et l’enseignement du cours de l’éducation musicale.

· L’Ecole pourrait revoir, y réfléchir et améliorer la communication avec les parents en ce qui concerne leur information par rapport aux objectifs du cours d’éducation musicale.

· Elle peut améliorer davantage la transition primaire-secondaire en ce qui concerne l’enseignement, les objectifs et les compétences à acquérir par les élèves durant l’évolution de leur itinéraire scolaire.
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Report on the team inspection of Music held at the European School of Munich from May 5th to May 7th 2008

1. Introduction

The Music inspection team for the European School Munich was carried out in May of 2008 and the team would like to thanks the school management, teachers, parents and pupils for their cooperation during the visit and support before and during the inspection.

1. Inspectors on the team:


Ida Juratiene - coordinating inspector


Wiltrud Lortz 


Dana Musilova 

1.2   Rationale for team inspections of Music

The team inspection of music was carried out in order to evaluate the implementation of the music syllabus in the European School of Munich.  

The key aims of the team inspection are as follows:

· To identify, acknowledge and affirm good practice in schools

· To promote continuing improvement in the quality of teaching and learning of music

· To examine the provision for personal development through music

· To ensure pupil progress and attainment in music 

· To identify aspects of the music syllabus where there is scope for development

· To make recommendations on how these improvements can be made

· To provide feedback to the system on the quality of music teaching in the system

· To promote self-evaluation in music

1.3
Inspection Methodology

The inspection was carried out according to the document TEAM INSPECTION OF MUSIC (Ref: 2007-D-311-en-3).The school was informed about the inspection procedure and the content of the document during the meeting of the Teaching Committee in November 2007.  

Pre-inspection activities included:

· Information on inspection schedule at the beginning of the school year

· Written communication with the school to receive the time schedule, the self-evaluation form and other relevant information

Inspection activities included:

· meetings with:

· the Deputy Director Primary and the Deputy Director Secondary

· the school’s Music coordinators 

· the Music teachers Nursery and Primary 

· pupils’ representatives  of classes P4 and P5 of different language section (De, It, Sp, Fr, En, Gr)

· parents’ representatives

· lesson observations (in order to harmonize the findings 60 % of the visits were joint ones):

·  27 Music lessons/pupils activities of primary classes 

·  3  Music lessons of nursery classes

·  Music project 2007/2008

·  EH lessons with music and dance, choir and orchestra

· scrutiny of relevant documents, planning documents:

-    Planning and preparation documents

· Timetables

· The list of the teachers, who teach Music with basic information (teachers qualification, participation in Music in-service training, responsibilities, language spoken, recruitment statement)

· Self-evaluation form

· scrutiny of  Music equipment (instruments, music room, ICT software)

· list of resources 

· interactive board
· instruments
· additional materials and music literature
2. Findings

2.1 Management and organization

The management of the school ensures effective use of teaching time. Recently the music becomes a priority more and more.

Overall responsibility for implementation of the syllabus is in the hands of the Deputy Head and Music coordinator and two nursery teachers, who coordinate music in Nursery cycle. The coordinators are well aware about the aims of Music teaching in accordance with the ES Music syllabus. There are established good links with the coordinators and teachers. Primary Music Coordinator has more than 20 years` experiences of music teaching. She is a high qualification and gives support for other teachers (once time per week one of the Primary teacher's visited her music lessons and take part in the lessons for learn new ideas or teaching methods). She is responsible for events organization, facilities, teaching aids and music resources collecting. Her main function is her work as a class teacher. She cooperates well with the Primary Deputy Director in preparation of the in-service training and gives necessary and relevant information to the teachers.

Most of the Music lessons are given by class teachers and two of them are music specialists. The staff is aware of the needs and challenges of Music teachers and tries to gain additional competences in this field through in-service. Almost ot the teachers, who teach Music has been participated in Music in-service training courses, which were organized regularly since 2005 to 2008.

           Some classes have a class choir, which give more opportunities for children to express themselves during the singing for parents or to other classes.

           Last year school build a new Nursery building here are many space and separate room for movement activities as well as for music activities.

No music room, school choir or orchestra has been established, but the school is aware of the Music needs and has taken some steps to build up one (like Music room, etc.).

To enhance the quality of teaching and implementation of the syllabus the Directorate observes Music lessons. The coordinator discusses issues of music teaching with the teachers. 

This year the management has made a Music project 2007/2008, which stimulates teachers to improve music-teaching in the Primary school offers support for teachers who is not music specialists.

Some of the Music lessons are taught by qualified local recruited teachers and lecturers who have completed a special Music training, like Caribbean Drumming Band, Spanish dances, etc. They are well informed about general aims of Music teaching. 

The syllabus is available in all teaching languages and a very good handbook for teaching Music. 
The parents are informed about the content of Music syllabus and about teaching Music at the school.

Recommendations:

· Continue to raise teacher competence in the field of Music through in-service training.

· To clarify the role of Music coordinator.

· Support sharing experiences among the teachers. 

2.2 Teaching and Learning

Nearly all visited lessons were well-planned, prepared and balanced. Even though the individual planning and preparation for lessons are elaborated in different ways, all the teachers follow the syllabus and show very good knowledge of the subject. There is a high level of motivation and willingness on both sides – teachers and pupils. Teachers’ competences is high e.g. in accompanying pupils singing by piano or guitar.  

The teachers follow the syllabus but in the lessons visited not all main parts of curriculum such as Music making, listening and composing are balanced equally (creative seems to be less represented). Most lessons are highly teacher centred there is only little space for pupils to be creative and to work by themselves. Not it all lessons pupils` learning progress becomes evident. Pupils’ learning is supported by their high motivation, their good routines and the overall high discipline. Children are motivated and very active during the lessons. Teachers make a great effort to maintain this high level, the teacher-pupil relationship is good. Teachers used different teaching methods, which respond to lesson's aims and pupils abilities.

 Lessons are generally well prepared and well structured. Though the equipment is plentiful (a wide range of instruments has been acquired during the lessons).


Pupils listen to Music that reflects cultural heritage of their countries; the European dimension is integrated in the teaching and learning process. Some cross curricular links are established. Sometimes too many items are planned and packed into the lessons making them less sustainable and effective. Feedback is given in some lessons either collective or individually, but not summarized and finished lessons with clear future tasks or goals. Teachers try to individualized and differentiate teaching and learning process, but not evident.  

           Music lessons in the Nursery cycle is given by the music experts and in highly level. Nursery teacher used different method for good music skills of children, like working with each class and two or all classes together. This practice seems in primary level which shows smooth transition from nursery to primary.
          Teachers try to integrated ICT tools (PC, smart board) into their music teaching. Also the teachers use a lot of visual materials, which helps pupils to recognize and to memorize some concept of music language (like tone, rhythm etc.), but music textbooks are not used, just printed copies with some practical tasks.  

The teachers make a great effort that the lessons start on time, but during transfer students from one class to other their lost teaching time (there is no short brake between lessons). This problem seems in all European Schools.

Recommendations:

· To pay more attention for lessons individualization and differentiation. 

· Try to balance the main areas of the curriculum more equally

· At the end of the lessons give to the pupils a chance to review the lesson and judge the results of their work

· Consider about the time table harmonization

· More challenges for students in music elements. 

2.3
Curriculum and Planning

The existing Music Syllabus (approved by the Board of Governors in 2003) is covered well and fairly balanced at the ES Munich. On the whole the three areas of the syllabus – Music making and performing/listening and responding/composing – are represented in both - long-term and short-term planning of the teachers in Nursery and Primary cycle. On the whole the three areas of the syllabus – Music making and performing/listening and responding/composing – are represented in both - long-term and short-term planning provided of the teachers in Nursery and Primary cycle. 

Medium and short term planning vary in style and detail between teachers though they are adequate. Most teachers provide written lesson plans, but they do not yet follow a common format.
On the whole there is a common understanding of lesson structure and how/when to use material and equipment.  

Recommendations:

· Try to promote the third area of the syllabus – composing. 

· If possible, enable the teachers to take part in some in-service training in this area.

· Consider about common format for planning.

2.4
Assessment and Achievements

Assessment of Music is carried out continuously and informally by most teachers. Written records on pupils’ achievements in Music are not provided. Nevertheless pupils and parents comment that they feel their assessment (e.g. reflected in the Carnet Scolaire) is just and according to their achievements and progress. The teachers are satisfied with this manner of assessment in the school.  
           Assessment of Music is carried out informally by most teachers. Written records on pupils` achievements in Music are not provided. Nevertheless pupils and parents comment that they feel the assessment (e.g. reflected in the Carnet Scolaire) is just and according to student's achievements and progress.
Recommendations:

· Systematically evaluate individual development of each pupil, improvement within the classes and sections and on this basis evaluate Music generally in the whole school 

2.5
Facilities for Music and Equipment
           There is no Music room in the school, but wide range of instruments, such as piano, keyboards, percussions, djembes instruments and etc. are arrange in the special areas where take place music activities, like in Movement room, School hall (Aula), Euraphalle. These special areas give more possibilities for combination of Music and dancing activities, Music and rhythmic movements, Music and relaxing movements, etc. On the walls there are posters of all the other instruments of the orchestra. Also there are the tape recorders and CD players in the classroom. Pupils can read posters of famous Musicians with their biographies and pieces of Music. 

           The school has a range of musical instruments, such as triangles, cymbals, tambourines, CD players, books, resource packs, DVD’s, and sound equipment which are arranged in the classrooms and support the teaching of music in the school. Many teachers also download music resources from the internet. Some teachers used Music trips and excursion.  These resources are used very efficiently and effectively in music lessons. 

           Parents expressed the opinion to elaborate a multilingual Euro Music textbook (comparable to INTERMATH).

           Tune instruments are used only after school activities and provides by music experts. 

Recommendations: 

· To promote the third area of the syllabus – composing - by providing with teaching and learning materials 

· To promote use tune instruments in the school. 

2.6 
Pupils with special educational needs (SEN), learning support pupils (LS) and students without any language section (SWALS)
Currently all these pupils can have full access to the Music curriculum, no special provision is needed. So they participate in the mainstream group. 

3. Overall Conclusions and Recommendations

Findings:

· There is a positive attitude to music in the European School, Munich

· Music becomes more central to the activities of the school

· The school supports the teaching of music by employing a specialist music teacher

· Most of the music lessons are carry out by classes teachers

· The quality of teaching is very high in the Primary and in Nursery classes

· The school has provided a wide range of resources to support the teaching of music in the school

· Some teachers used copybook like textbook for students in music

· The children are enabled to achieve their musical potential in the school

· There are extra curricular activities for children who wish to avail of them

· Music lessons are well planned and well structured

· Most aspects of the Music syllabus  are covered 

· Children’s progress in music is assessed and recorded

· Cross curricular activities in music are used to promote music

Recommendations:

· Avail of opportunities for in-service from the specialist teacher

· More teaching of music by class teachers across all subjects

· More experience of the composing aspect of the syllabus

· More differentiation for children who are not musical

The overall provision for Music is above average and there are number of strengths. Most of the teaching is carried out by special Music teachers. Communication between class teachers, subject teachers and parents is regular and good.

The quality of teaching is often very high also benefiting from good, plentiful and easily accessible and available Music equipment, which is used widely and suitably throughout the lessons, together with a specially equipped Music room. Pupils enjoy their Music lessons. Good teaching, high pupil’s motivation, own experience and fun are key elements for the pupils’ successful and efficient learning. A variety of projects – often additional and after-school – increases the impact of Music and the motivation for Music teaching. Especially the choirs work on a very high level.

It would be useful to implement examples of good practice within the whole school and pay special attention to systematic evaluation at all levels (from individual pupil’s development to teaching Music at the school in general).

The idea of making an international Music textbook should be supported. Such a multilingual book which would contain well-known songs of all EU countries could contribute to better cooperation among language sections and to improvement of pupils’ mutual cultural awareness.
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